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Soranerbladet
NR. 5 MAJ 1974 59. ÅRGANG

ACADEMIA SORANA fot. Mogens Christophersen (S 1924)

0
M Å N E D S S K R F T  F O R  S O R A N S K  S A M F U N D



Nytorv 3 
1450 København K 

Telefon 11 58 49

Magnus Jensens Eftf.
Patentbureau

her en p lad s  
reserveret t i l  en 
soransk annoncør 

ring til S A N D E R S  
(08)37 1900

SORANER!

hvornår gik du sidst tu r i Filosofgangen 

med din kone?

Ring og hør prisen på vort 
weekend-arrangement!

Hotel  P O S T G Å R D E N  (03) 632222

Mere øl.
Mere smag. Mere stemning.

■

F A X E



Academia Sorana efter tegning a f  Christian Tom-Petersen

s o im x  1İRB UMHvT
MAJ 1974 59. ÅRGANG NUMMER 5

Sorøs trafikproblemer

Redaktør J ø r g e n B lix  tager i Sjællands Tidende af 28.2.1974 Sorøs vanskelige trafikproblemer op til indgående analyse ("Valgets problem ikke Flomvejen, men ringvej øst om bykernen!"). Da artiklen er et udmærket supplement til F lom vej s-projekterne, der tidligere er blevet indgående behandlet i Soranerbladet (SB 1971:89-92, 94-95; 1972: 61-65 med vejkort side 70), bringes her et fyldigt uddrag samt en skitse, der ledsagede Blix’ artikkel, til illustration af de omtalte
Planer- Rantzau
...Flomvejen er under alle omstændigheder fremtidsmusik, og den hænger u- løseligt sammen med videreførelsen af motorvejen nord om Pedersborg - og den hænger sammen med Storebæltsbroen.Intet byråd kan lukke muligheden for en Flomvej om 10-12 eller 15 år, og det er alt, hvad der skal ske med Flomvejen i det kommende byråds tid: at man ikke lukker muligheden for den.De nære trafikproblemer, der skal løses - og som skal løses hurtigt - ligger et andet sted. Det drejer sig om at aflaste Storgade, byens handelsgade, for den gennemgående trafik af olietankvogne, grusvogne, arbejdskørsel og uvedkommende personvogne.

I det gamle byråd var alle enige om, at trafikken i Storgade burde ensrettes i sydlig retning, og at en af parallelgaderne øst for Storgade skulle udnævnes til "aflastningsgade" og tage den .ensrettede trafik i modsat retning. Der har været lige så mange forslag som der statistisk var muligheder - og byrådet kørte til sidst uhjælpeligt fast i et af de dårligste, var lige ved at opgive, men blev reddet af gong- gong'en.Byrådet forsøgte i første omgang at lave en ensretning af det eksisterende gadenet. Trafikken i Storgade skulle ensrettes mod syd, og i modsat retning skulle trafikken fra Banevej-Priorgade ledes ad Rolighed og Vedelsgade til Absalonsgade, hvor den skulle lysreguleres og svinges til venstre mod Alleen og ud ad denne.Dette forslag ville lide en krank skæbne medmindre der samtidig blev lavet et gennembrud fra Banevej til Holbergsvej så lastbilerne kunne bruge denne rute. Rolighed ville være for smal til lastvognene, og lastvognstog kunne overhovedet ikke komme rundt i krydset Vedelsgade-Absalons- gade.Der fulgte nu en hektisk debat om forskellige projekter, bl.a. om en udbygning af Saxogade - Rådhusvej-linjen mod syd til Priorgade og mod nord til Ringstedvej og et gennembrud (ved varmecentralen)
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til Alleen - og da alting gik i knude, vedtog byrådet at etablere et gennembrud over akademiets frugthave fra Banevej til Hol- bergsvej og føre trafikken frem til krydset Holbergsvej-Absalonsgde, lysregulere dette kryds og svinge trafikken ad Absa- lonsgade til Alleen og videre ud ad denne. På denne måde kunne man på en fiks måde flytte problemerne fra Storgade til Absa- lonsgade.Sorø byråd vedtog denne løsning og samtidig krydsede byrådsmedlemmerne fingre for at den aldrig skulle blive til virkelighed!Den således mod syd forlængede Hol- bergsvej blev sendt til udtalelse hos højere myndigheder, bl.a. i frednings planudvalget, og fredningsplanudvalget spurgte bl.a. Nationalmuseet, og rigsantikvaren erklærede, at det ikke kunne lade sig gøre, for så ville man angribe "Møllerenden" ved Banevej, hvor den begynder (hvis man ellers kan finde, hvor den begynder).F ra fredningsplanudvalget vendte sagen tilbage til byrådet og man var nu så tæt på kommunevalget (det var i december), at byrådet besluttede at forære denne sag til det kommende byråd. Man mente, den burde afvente en politisk afklaring.Den opmærksomme borger vil måske spørge, hvorfor man ikke forlængede Hol - bergsvej mod nord til Nordmarksvej, hvor trafikken kunne få fat i Ringstedvej, men her må man mærke sig, at byrådet på et tidligere tidspunkt havde truffet principbeslutning om at Fægangsj orden ikke måtte deles.

TO HENSYN AT TAGE
Når man diskuterer disse trafikproblemer, er der to hensyn, man skal prøve at holde ude fra hinanden.For det første er der omfartsvejen: Al den trafik, der ikke har ærinde i bykernen, skal så vidt .muligt ledes udenom, og dertil skal man bruge omfartsvejen.For det andet er der aflastningsgadeii: Det er en gade, der kan gøre det muligt at skabe et nogenlunde acceptabelt miljø i bymidten, byens butikcenter, f.eks. ved at åbne mulighed for at kundeadgang og vareaflefering sker fra en cirkulationsring uden om centret.Den ideelle løsning kan foreløbig ikke gennemføres. Vi må udnytte de muligheder, der ligger i Rolighed-Vedelsgade, Saxogade-Rådhusvej og Holbergsvej samt deres respektive forlængelse henholdsvis mod syd og nord.Jo længere vi bevæger os væk fra centret, desto mere rimeligt er det at kombinere omfartsvej og aflastningsgade i hvert fald i en overgangstid.

AFLASTNINGSGADE - OMFARTSVEJ
Et af de projekter, der har været forelagt, går ud på at lave et gennembrud fra Vedelsgade (ved varmecentralen) til Alleen, så trafikken fra Rolighed-Vedelsgade kommer ud ved et nyt kryds, hvori også Frederiksvej indgår. Dette gennembrud vil koste tre beboelsesejendomme.Hvis dette projekt blev realiseret, ville man flytte trafiklyset fra hjørnet ved Axel- hus til det nye kryds ved teknisk skole, og man ville opnå, at den indkommende trafik fra Rolighed-Vedelsgade kunne fortsætte over krydset til Frederiksvej med de bagved liggende parkeringsarealer.

Skitse over Sorøs indre vejnet med de gader og mulige gade gennembrud, der omtales i artiklen. Bemærk de to store parkeringsarealer - det allerede etablerede bag Postgården og Petersen og Jø rgensen og det endnu større parkeringsareal med indkørsel fra Rolighed, hvor der foruden bankens nuværende parkeringsplads bliver parkeringspladser bag sparekassens nybyggeri og en stor del af trælastens område.
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Ved en ensretning af Storgade mod syd og Rolighed-Vedelsgade mod nord ville man skabe den ovenfor nævnte cirkulationsring: Man kunne køre rundt om bycentret, men Rolighed-Vedelsgade ligger for nær bycentret til, at man kan tale om en omfartsvej.Saxogade-Rådhusvej ligger i en sådan afstand, at denne linje kan fungere somen omfartsvej eller ringvej i en overgangstid. Saxogade skulle forlænges mod syd til Priorgade (ved ekspropriation af ejendommen Priorgade 5) og Rådhusvej forlænges mod nord i enkurve overdet gamle jernbaneterræn og ind mellem Sorøhallen og lægeboligerne til Ringstedvej. En ny lyskurv kunne synkroniseres med trafikfyret i Albertikrydset.Den således forlængede Saxogade-Rådhusvej behøvede ikke at blive ensrettet, men kunne fungere som en to-sporet vej, der kunne tage den trafik, som ikke har noget at gøre i Storgade - vel at mærke stadig i en overgansperiode på 10-12 eller måske 15 år.

FORSLAG TIL SORØ RING I
Er det muligt at finde helt nye løsninger? Måske.Da Holbergsvej er bredere end Saxogade-Rådhusvej og ikke i forvejen har så meget trafik (og husene ligger mere tilbagetrukket) var det måske umagen værd at arbejde videre med Holbergsvej.Man kan ikke forestille sig, at Nationalmuseet kan nedlægge veto mod Holbergsvej s forlængelse mod syd til Bane vej, hvis det endelig skal være. Mod nord kan Holbergsvej føres i en bue over mellem Sorøhallen og lægeboligerne, så den kommer ud til Ringstedvej samme sted som Rådhusvej kunne komme ud.

Man skulle tage et hjørne af den gamle dyr skuesplads, men det betyder bare lidt mere grønt ved Sorøparken, og man skulle skære et stykke af slagteriets administrationsbygning, men det er trods alt det mildeste bygningsindgreb i samtlige foreliggende projekter.Det er Sjællands Tidendes forslag til en midlertidig kombineret omfartsvej og aflastningsgade, ring I i Sorø, der ikke udelukker en senere ring II.

Parnasvejen

Ib T ro ja b o rg  Sorøs nyvalgte borgmester, skrev som byrådsmedlem et indlæg ("Parnasvej og besparelser") i Sjællands Tidende af 28.2.1974, hvoraf vi citerer:
... Parnasvejsproblematikken afspejler stor uenighed om hvilke trafikløsninger i og omkring Sorø, der er de rigtige - Parnasvejens udbygning er en velmotiveret beslutning, som kan aflaste både Frederiksberg og Sorø bymidte for en del af den tunge trafik. Selv om den ikke kan løse trafikproblemet fuldt ud.- Parnasvejen betjener endvidere de store sten og grusindustrier i Horsebøg- området, som med store og tunge lastbiltransporter kræver en bedre og bredere Parnasvej end den nuværende.Endelig er Horsebøgviadukten nylig udbygget for ca. 1 mill. kr., og der er opnået en fornuftig vejbredde, som bør følges og på det videre vejforløb.Udbygningen af Parnasvejen løser ikke de problemer som forventes løst af en østlig omfartsvej, men det kan medvirke til at bedre trafikforbindelserne omkring Frederiksberg og Sorø.

Sorø Orgelfestival- og Musikselskab

Advokat Ole L in n em an  n-S c h m i d t (S 1959), Sorø, står som drivende kraft i en kreds af mennesker, med tilknytning til koncertlivet i Sorø kirke, der har taget initiativet til dannelsen af et selskab med navnet "Sorø Orgelfestival- og Musikselskab" (S.O.M.). Musikselskabet bliver stiftet ved en generalforsamling på Hotel Postgaarden i Sorø, mandag den 20. maj. Bag tiltaget står blandt andre også formanden for Sorø menighedsråds koncertudvalg, børneværnskonsulent B i r g i t t e  J a c o b s e n  og pastor E ln a  B æ kdorf. Amtmand, baron V. W ed ell-W ed e l l s 

b o rg  har været en meget interesseret rådgiver.Ved et pressemøde i Sorø den 3. maj fremlagdes Ole Linnemann-Schmidts udkast til vedtægter for S.O.M., hvoraf det fremgår, at selskabets formål er at skabe økonomisk grundlag for en videreførelse af Sorø Orgel-festival og Sorø Kirkes Vinterkoncerter samt at administrere og arrangere disse. Selskabets formål er også i videre forstand at støtte og formidle musikudøvelse af høj kunstnerisk kvalitet. Selskabet kan søge at tilvejebringe økonomisk grundlag for sit virke
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gennem udgivelse af grammofonplader, bøger, pjecer m.v. med salg for øje.Selskabet optager på begæring alle interesserede som medlemmer. Selskabets bestyrelse sammensættes således:1. 1 repræsentant for Menighedsrådet for Sorø Kirke (udpeges af Menighedsrådet).2. 1 medlem af Sorø Byråd (udpeges af Byrådet).3. 1 repræsentant for Wilhelm Hansens Musikforlag A/S, København, med viden om og tilknytning til udenlandsk musikliv, sålænge dette forlag varetager koncertdirektionen.4. Indtil 5 medlemmer valgt af generalforsamlingen, hvoraf den ene skal være jurist.Bestyrelsen udpeger en kunstnerisk leder, der udarbejder programforslag for alle koncertrækker og forelægger dem for bestyrelsen til godkendelse gennem de faste udvalg. Den kunstneriske leder deltager i såvel bestyrelses- som udvalgsmøder.Der nedsættes følgende faste udvalg, hvori også personer udenfor bestyrelsens kreds kan have sæde:1. Arbejdsudvalg for Orgel-festivalen2. Arbejdsudvalg for Sorø Kirkes Vinterkoncerter bestående af Menighedsrådets Koncertudvalg + det af Menighedsrådet udpegede medlem af bestyrelsen.Udvalgene skal bl. a varetage den kunstneriske og praktiske tilrettelæggelse, herunder udarbejdelse af budget.Bestyrelsen og dens udvalg samarbejder i fornødent omfang med Sorø Menighedsråd, Sorø Kirkes præster, Kirkens organist, Sorø Akademis Stiftelse som kirkens ejer, Sorø Turistforening og andre personer eller kredse hvis medvirken skønnes at være af betydning.Orgelfestival'erne begyndte i 1970 - skriver redaktør J ø rg e n  B lix  i Sjællands Tidende den 4. maj - som et one man show med organist Knud Vad (S 1955) som arrangør, og siden er formanden for Chorus Soranus, A s g e r  L a rs e n , trådt til som leder af de praktiske a rrangementer, og flere hjælper til, men et uforholdsmæssigt stort arbejde og økonomisk ansvar hviler på nogle få skuldre. Det har længe været et ønske at at få dannet en organisation der kunne tage sig af orgelfestival'en og repræsentere den overfor myndighederne, og spørgsmålet fik fornyet aktualitet, da en kreds af festivalvenner blev økonomisk engageret i produktionen af g ra m m o fo n p la d e n , indspillet af Knud Vad (se SB 1974:40). Sparekassens Fond ydede her et lån, der samtidig er en garanti, på cirka 17.000 kr., men samtidig måtte 10 privatpersoner lægge hver 500 kr. på bordet, og man ind

så at det ville være praktisk med en selvejende institution eller et selskab, der kunne udgive pladen og for eksempel klare et eventuelt mellemværende med skattevæsenet. Grammofonpladen ventes i øvrigt at være fremme til salg (pris Kr. 49,50) omkring den 1. juni, den vil blandt andet kunne købes i Kirken, i Sorø Turistforening og ved henveldelse til Advokat Ole Linnemann-Schmidts kontor (Storgade 36, 4180 Sorø, tlf. (03) 63 0344, giro 211300), hvorfra vedtægterne for Musikselskabet kan erholdes.Den kunstneriske leder af festival- og vinterkoncerterne bliver selvsagt Knud Vad, så længe han virker i Sorø. Musikselskabet vil frigøre ham helt for det praktiske, så han alene kan koncentrere sig om det kunstneriske.Kontingentet til S.O.M. ventes atkomme til at ligge på en 20 - 25 kr. årligt. Alle selskabets medlemmer har ret til uden udgift at overvære 1 koncert i sommerhalvåret og 1 i vinterhalvåret (ordinær billetpris à ca. kr. 15). Sorø Menighedsråd har hidtil stået for vinterkoncerterne, men de bliver nu lagt ind under S.O.M.-----
I dannelsen af Sorø Orgelfestival- og Musikselskab ligger en påskønnelsesværdig bestræbelse på at sikre Knud Vads - man kan roligt sige e n e s tå e n d e  - indsats for orgelmusikken ogfor Sorø. Denne indsats må ikke stå og falde med enkeltpersoner men må også videreudbygges - "Meisterschule" -indsatsen ejatforglem- me! - Dannelsen af S.O.M. bevirker også at aktiviteterne ikke fastlåses til Kirken: koncerter andetsteds - f.eks. i Sorøhallen eller i Akademiets solennitetssal - kan også tænkes. Sorø Orgelfestival- og Musikselskab garanterer simpelthen Sorøs Status som in te r n a t io n a l  musikby! hvem  skulle have troet dét om Sorø for blot få år siden...?! Rantzau

Orgelfestival i Sorø

Da det endelige program for sommerens orgelfestival ikke foreligger fuldt færdigt ved redaktionens slutning, bringer vi nedenfor en forhåndsomtale fra Sjællands Tidende den 4. maj:Den internationale orgelfestival i Sorø bliver i år mere international end nogensinde før. Der kommer organister fra Nord- og Sydamerika, Australien, Øst- og Vesttyskland, Rumænien, Schweiz og Sverige og andre kunstnere fra Polen, Frankrig og Norge.Det bliver den 5. internationale orgelfestival i Sorø, og den begynder 19. juni, strækker sig over 12 koncerter og slutter den 4. september.
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Orgelfestivalen indledes af den engelske organist James Dalton og det polske Kammerensemble Zespol Dawnej Muzyki, og derefter bliver der en ugentlig koncert i kirken - dels med orgel og kor, orgel og solister eller orkestermedvirken. Der bliver kun tre rene orgelkoncerter.Blandt de gæstende organister fra hele verden er amerikaneren John Hamilton, Rodrigo Valencia fra Colombia i Sydamerika, den internationalt kendte svenske organist Karl-Erik Welin og australieren Douglas Lawrence, der spiller ved den

Frokosten i Allégade io  den

Der er nu noget særligt ved København (og Frederiksberg) en solrig formiddag med lys ned over gamle velproportionerede huse og forårsliv i haver og parker, store blomsterbede i Frederiksberg have og Goldschmidts buste stående bagenbarrikade af krokus og stedmodersblomster. Det talte vi meget om, lige da vi samledes forventningsfulde til den gode frokost, op- stemte af foråret, blomster og solskin.Vi var denne gang "kun" 17 1/2 med B ech fra 1910 som nester ogWollenberg fra 1966 som benjamin; den halve er R a n tz a u  (R 1937) der ikke havde meldt sig til og heller ikke skulle have noget at spise, men dog kunne både kvæle en øl og deltage i samtalen. Formanden R iis  var der ikke, han slikkede solskin i Grækenland, men C la u se n  præsiderede rutineret og havde endda husket protokollen til vore navne. Han blev student i 1925.Restauranten har øjensynlig flere rum til selskaber; denne gang var vi nede i stueetagen i et lokale, der passede til 20, så det var lige tilpas og med godt albuerum. Det er svært at sige, hvordan noget sådant mærkes, men det er ganske tydeligt, at man her i huset gørsigumage for, at vi skal føle os til rette, selvom de endnu ikke er fortrolige med alle vore vaner.K ann R a s m u s s e n  (S 1922) takkede for den hilsen, vi havde sendt ham fra sidste frokost og for den øvrige hyldest han var blevet til del på sin 70-årsdag (det manglede sgu bare!), men savnede hårdt en afsenderadresse på Samfundets officielle lykønskningskort. Han vidste godt, at den kom fra B jø rn  B jø rn e s ta d  (S 1930), men havde alligevel til sin undren opdaget, at Soransk Samfund ikke står i telefonbogen. B a g g e se n  (R 1924) blev inspireret af den gode mad til at tale om "skyls" (tankeforbindelsen må vel have været grovse riet inden skyllevandet) og efterlyste hvor længe dette begreb havde eksisteret, og det kunne oplyses, at det

afsluttende koncert sammen med Chorus Soranus, Musik & Ungdoms Orkester, organist Knud Vad, sopranen Karen Gabe og den franske trompetist André Benard.Ved andre koncerter medvirker det svenske Akademiska Kören og det rumænske madrigal-kor, af solister bl.a. den svenske sopran Kerstin Meyer, den danske violinist Henrik Sachsenskjold og den norske violinist Ole Bohn.Festivalkoncerterne finder sted hver onsdag aften kl. 20.

4. april ig j4

døde ud med alumnatet i hovedbygningen. Dette fik Clausen til at mindes en vikar for Holten frk. P r i p, hvis fødselsdag man havde fejret, så sandelig ikke med skyls, men'herlige kager. Samme frk. Prip var øjensynlig af den type, at de 7 drenge i3.G. fra første dag var besluttet på, at hun skulle have indtryk af skolen, som den burde være. Den slags sker jo forkvindelige vikarer i 3.G. -! -S a x to rp h  (S 1940) opfattede som sædvanlig navnet Holten som et stikord og fortalte om, hvilket indtryk Holtens mange "rejsehistorier" havde gjort, som en levende oldtidkundskabsundervisning. Og når Clausen og jeg havde historier atfor- tælle om Holten, så havde E g ed e  G lahn  (S 1912) noget at sige om Wiese; for at de gamle lærer-historier ikke skulle tage overhånd gav Clausen skyndsomst ordet til dagens gæst Max E b e r t  (S 1935), der ville tale om S o ra n s k e  t ry k  f r a  d e t a n d e t A kadem i.Vi forsøgte at få et manuskript fra ham, men han fremførte meget rigtigt, at han ikke sagde andet end, hvad der står iSorø- bogen. Nej måske ikke! Men der er nu alligevel forskel, når fortælleren er så optaget af sin hobby som Ebert var, og i stand til at gøre dette, vel umiddelbart noget tørre emne, så levende. Det var et stykke kulturhistorie, der blev ridset op for os, med oplysningstidens fremtrædende mænd - som selvfølgelig var professorer på Sorø - og de dygtige håndværkere, som trykte deres værker, enten som selvstændige bøger eller i Akademiets programmer, ja sågar hyldestdigte til den gale Christian VII. Men bogtrykkerne i Sorø, for det er nok forkert blot at sige Akademiets trykker, tog sig også af anden videnskabelig litteratur, f.eks. fra Rektoren på Roskilde katedralskole (han hed Saxtorph, det er derfor han nævnes), ligesom Ebert mener at kunne se, men ikke bevise en forbindelse mellem
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Søren Gyldendals første bøger og vort trykkeri. Der er selvfølgelig besværligheder ved så egenartet og kostbar en hobby, og Ebert hører meget gerne om, der er andre som deler den, navnlig om der virkelig er en åndsfælle (unavngiven) i Slagelse. Fremstillingen skete med skyl

dig tak til T o rb e n  G lahn  (S 1923), som med mange nik bivånede sin "elevs" foredrag.Der blev snakket om løst og fast ved kaffen, og denne gode tidskort fortsatte ved nachspielet i det tilstødende lokale.N.Sx.

Dommer Thorkild Sanders og hustrus legat

for elever ved Sorø Akademis Skole
Sorø Akademi uddelte før Jul legatportioner på ialt ca. 15000 kr. til elever på skolen; pengene stammer fra de "gamle legater", som Akademiet råder over.I henhold til testamentariske bestemmelser har dommer Thorkild Sanders (S 1933), der døde 8.11.1970 (nekrolog SB 1970:160), og hans hustru, der døde 10.5. 1971, oprettet ovennævnte legat, der blev konfirmeret 22.8.1973.Legatets samlede kapital består af effekter med en pålydende værdi på over en halv million kroner.Legat tildeles fortrinsvis elever, hvor en af forældrene savnes ved skilsmisse eller død.

Legatet bestyres af rektor Arne Øster- gaard (S 1929), direktør Svend Clausen (S 1925) og lektor Svend Ranvig (S 1935).Legatet er nu, for første gang, kommet til udbetaling i fuldt omfang; af renterne blev der uddelt 24600 kr., som blev fordelt på 17 legatmodtagere, der fik mellem 600 og 2400 kr. Pengene udbetales i 2 portioner og forvaltes for alumnernes vedkommende af privatpræceptor. For elever i 3.G, der går ud af skolen til sommer, vil anden udbetaling danne støtte for fortsat uddannelse.Et billede af Thorkild Sanders er ophængt på Blå Gang. Arne Østergaard
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Soranere, unge og gamle Gamle Soranere

Som ganske grøn og nyudklækket Gammel Soraner vil jeg gerne her komme med et lille hjertesuk. I de tre år, jeg var alumne på Sorø Akademis Skole, så jeg af og til nogle ældre, nobelt udseende herrer vandre omkring i parken og på Store Plads med tårer i øjnene og et henført udtryk i ansigtet: Gamle Soranere. De kom valfartende til Sorø, gik omkring og dyrkede deres gamle minder - og drog af igen. Tilbage stod så jeg og lurede på, hvad det mon var for nogle gubber.Jeg synes, at det er et punkt, hvor I 'gamle' i høj grad svigter de unge 'Gamle Soranere in spe'. I kommer til Sorø, går tur i parken, ser på kirken og hovedbygningen, leder fortvivlet efter Korsgangen og stikker hovedet ind i Baldursalen, hvor I - allerhøjst - siger: 'Nå, så det er Jer, der bor her nu.' - Oh, jamen så farvel igen!! Og så forlader I Sorø, uden at efterlade andet end indtrykket af nogle senile oldinge, der gik helt i barndom ved synet af et bestemt vindue i Rektorgården, en bestemt plet i parken, osv.Og det er sådan set det eneste indtryk,

man får af Gamle Soranere - og dermed af Soransk Samfund - i hele den tid, man går dernede. Først ved dimissionen får man en kortfattet orientering om, hvem og hvad Soransk Samfund egentlig er; og det synes jeg, er for sent.Hvad jeg efterlyser, er ikke store og fine lysbilledforedrag med efterfølgende kaffebord, men en personlig kontakt mellem Soranere og Gamle Soranere. Når I kommer til Sorø, så 'mæng jer' med folket. Sæt Jer ind i Baldursalen eller på en af opholds'erne på Ny Alumnat og snak med dem, der bor der nu. Fortæl lidt fra Jeres egen tid på Akademiet, lyt til, hvad de har at sige. Ikke alle vil tage imod Jer med åbne arme. En del vil sikkert mene,atdet er for dårligt, at de nu heller ikke kan være i fred for de gamle originaler'hjemme' i deres egen opholds. - Men hvis der bare er kontakt en gang imellem - og det vil der være - så har I gjort Jeres til at fylde den kløft ud, der desværre er mellem Soranere og Gamle Soranere.
Per Salling (S 1973)

Soransk Samfunds generalforsamling

Soransk Samfund holdt sin ordinære generalforsamling den 22. april på hotel 3 Falke. Omkring 30 medlemmer deltog i generalforsamlingen, hvis dirigent atter i år var Erik Severinsen.Formanden Robert Riis indledte med et leve for skolen og med mindeord om de i årets løb døde soranere. Derefter gik han over til den egentlige årsberetning. Det var Riis's første år som formand, der var gået, og han takkede for at have overtaget en bestyrelse af elskværdige og arbejdsduelige folk. Det første der hændte, efter han var blevet overdraget formandsskabet, var, at Otto Fog-Petersen måtte melde fra som redaktør af Soranerbladet. Gode råd var da dyre, men Paul Rantzau gjorde sig ikke kostbar, han sagde beredvilligt ja til at påtage sig hervet.Den traditionelle Sorøtur, der var fastsat til den 26. maj 1973, og hvor Saxtorph skulle have fortalt om kalkmalerier i Broby kirke, måtte aflyses på grund af for sen advisering i Soranerbladet. Sommerens begivenhed var translokationen, hvor formanden med ærefrygt havde besteget talerstolen for at overbringe SoranskSam- funds lykønskning til studenterne samt gaven til årets duks. Årets hovedbegivenhed havde naturligvis været årsfesten,

hvor det smukke og stemningsfulde manifesterede sig i den oplevelse, der blev deltagerne til del i Sorø kirke, hvor Knud Vad gav den for festen traditionelle koncert på orgel. Endvidere skulle erindres Palle Taarnhøjs særdeles tankevækkende tale samt den vanlige gode stemning og det høje humør. En stor oplevelse havde Sorøturen den 21. februar været. Den omfattede gule ærter og pandekager på Postgården, derefter rundvisning i kunstmuseet ved Thorlacius Ussing, jubilæums- film i festsalen og et særdeles vellykket nachspiel hos rektor og frue i rektorboligen. Robert Riis sagde videre, at de månedlige frokoster stadig lever i bedste velgående trods de ydre rammers omskiftelighed. Ved den første frokost på det nye sted i Allégade 10 mødte således hele 40 personer op. I årets løb blev der endog tale om en række lærerige og afvekslende frokostarrangementer, idet 6 soranere foredrog over emner omfattende fra forhold vedrørende skolen til amerikansk politik.Formanden afluttede beretningen med at opfordre medlemmerne til at komme med ideer angående foreningens virke, især efterlystes ideer til frokosttaler.
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REGNSKABERNE
Svend Kamman aflagde derefter regnskabet og gjorde opmærksom på, at flere kontingenter end sædvanligt var indkomne i det forløbne år. Han kunne også med glæde konstatere, at overskuddet var vokset betydeligt.Efter vedtagelsen af regnskabet aflagde Erik Sanders regnskabet for Soranerbladet og det var med tilfredshed, han kunne fortælle, at alle annonce restancer var inddraget med undtagelse af kr. 350, som var afskrevet - og så benyttede Sanders lejligheden til i udsøgte vendinger, at re klamere for forsiden, som til hver en tid er til salg for kr. 500, men så kan man selv bestemme, hvordan den skal se ud. Sanders oplyste, at der for det kommende år er afsat kr. 36.000 til Soranerbladet. Dette fik Degn fra salen til at fremhæve vigtigheden af, at man prioriterede Soranerbladet højest ved budgetlægningen, da dette er den vigtigste kontakt til medlemmerne og desuden den vigtigste dokumentation at overlade eftertiden.Svend Clausen aflagde fonds-regnskaberne, og skyndte sig at beklage, at regnskaberne ikke havde været offentliggjort i Soranerbladet før generalforsamlingen, det beroede på en misforståelse med revisoren. Clausen kunne oplyse, at understøttelsesfonden havde fået dobbelt så meget tilbagebetalt end normalt. Forstkandidat G. Hoff - Hansens legat har hidtil været omfattet af de almindelige regler, der gælder for tildeling af legater til studerende. Dette har imidlertid været en fæl misforståelse, da legatet egentlig skal uddeles til en gammel soraner, som er pensioneret. Clausen havde dog den glædelige meddelelse, at legatet nu endelig var havnet på rette sted. Clausen gjorde tillige opmærksom på, at de studenter, der nu søger om studielån hos Soransk Samfund, er af en anden kategori end tidligere, det er dem, der er kommet i knibe, fordi forældrene lige akkurat tjener for meget til at midler fra Statens Uddannelsesstøtte kan opnås.Efter den almindelig redegørelse for budgettet havde formanden en tilføjelse at gøre, idet han anmodede generalforsamlingen om at give bestyrelsen bemyndigelse til, om nødvendigt, at forhøje kontingentet med kr. 5, maximum kr. 10, fra 1. januar 1975, normalt kunne dette først vedtages på generalforsamlingen i 1975, men bestyrelsen fik bemyndigelsen fra 1. januar 1975.
ÆRESMEDLEMMER
Der var hele to forslag om æresmedlemmer, nemlig Ellen Vibeke Jensen (S 1913) og Svend Clausen (S 1925).

Ellen Vibeke Jensen, der desværre ikke kunne være til stede, har været en af Soransk Samfunds mest trofaste støtter, hendes store interesse for personalhistorie er kommet Soransk Samfund til gode, idet hun med utrættelig flid har deltaget i det tidskrævende arbejde med fremskaffelse og verificering af data om de i Soranerbiografier 1901-1960 biograferede personer. Ligeledes har Ellen Vibeke ydet en betydelig indsats ved udarbejdelsen af Soranerbiografi-er 1822-1900.Det andet nyudnævnte æresmedlem Svend Clausen er bestyrelsesmedlem, og har været det siden 1930, og siden 1932 har han været administrator af Soransk samfunds understøttelsesfond og legater, og fra 1949 har han desuden været næstformand. Som formanden udtrykte det skal bestyrelsen selvfølgelig ikke dekorere sig selv, men for denne udnævnelse taler altså særlige omstændigheder, for det er egentlig Clausen, der igennem snart en menneskealder har "trukket læsset", da det er ham, der er enhver ny formands uundværlige støtte, desuden er Clausens indsats ved tilrettelæggelsen af årsfesten meget betydelig.
VALGENE
Og derpå foretog man valg til bestyrelsen. Der var ikke andre kandidater end de på forhånd i dagsordenen nævnte. Tre af de fire efter tur fratrædende medlemmer, nemlig Svend Clausen, Karin Mortensen og Bodil Wille Møller genvalgtes, medens Kai Hørby, der har været medlem af bestyrelsen siden 1964, ikke ønskede genvalg, i stedet valgtes Thyge Winther Jensen (S 1954). Som jyske afdelings repræsentant i bestyrelsen valgtes Erik Sanders i stedet for J. Borch Jacobsen, der fratrådte efter tur, og ikke ønskede genvalg.
TAK
Ved kaffen takkede Svend Clausen for den ære, der var blevet ham vist, og benyttede lejligheden til at indvie forsamlingen i mysteriet om, hvorledes han og Gudmund Magnussen havde vundet indpas i bestyrelsen i 1930. De to benyttede sig af det velkendte fif med at møde op med et passende antal allierede på generalforsamlingen, således at disse kunne stemme dem ind. Forud for dette kampvalg var gået nogle stridigheder mellem en gruppe unge soranere, hvortil Ciasen hørte, og Soransk Samfunds bestyrelse. De unge var initiativtagere til og arrangører af en månedlig aftensammenkomst, og til denne syntes de, det var rimeligt med et tilskud fra Soransk Samfund. Der blev
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bevilget kr. 300, men bestyrelsen var alligevel så fornærmet på disse unge oprørere, der vovede at lave noget pa egen hånd, at alle pengene opslugtes af annonceudgifter, da Soranerbladet ikke vederlagsfrit ville optage annonceindslag om So- raneraftenerne.

Da det larmende bifald havde lagt sig, kom aftenens sidste ord fra Otto Sc: ous- boe, der ønskede at give udtryk for medlemmernes glæde over, at bestyrelsen havde taget initiativet til Ellen Vibeke Jensens og Svend Clausens udnævnelse til æresmedlemmer. Karin

Herlovianeren og Soranerbladet

Lidt om trykteknik og formater
Herlovianeren, Medlemsblad for Herlo- vianersamfundet, er med nummer 4 (marts 1974) gået ind i sin 52. årgang. 1973-år- gangen er på 56 sider i format A4 ligesom Soranerbladet i sin tid. Herlovianeren adskiller sig endvidere fra Soranerbladet ved ikke at have kommercielle annoncer, bladet har intet omslag, men hvert nummer har på forsiden et hovede, der fra og med den 51. årgang nr. 1 (marts 1973) er et udsnit af et kobberstik efter en tegning af H. P. Topp fra før 1819/20 udvisende klosterkomplekset.Herlovianeren adskiller sig også fra Soranerbladet ved at være "ægte" bogtryk på krideret papir, hvilket selvfølgelig giver både typografi og illustrationer en særlig glans.Det er fristende at foretage en sammenligning mellem de to blade (rent udvortes) og en vurdering: Var Soranerbladets gamle format bedre? Har overgangen til offset betydet en kvalitetsforringelse af Soranerbladet? - Som sammenligningsgrundlag er valgt Herlovianeren nr. 2, august 1973 (16 sider) og Soranerbladet nr. 8, oktober 1973 ( 16 sider; de 4 omslagssider er ikke medregnet). Fradraget for illustrationer og meddelelser er omtrent det samme i begge blade (Herlovianeren 3 sider, Soranerbladet 2 1/2 side). Overskrifter regnes ikke med, kun antal linjer i brødskriften og tekst til illustrationer. Linjen i Herlovianerens tekstspalte har samme gennemsnits-"anslag" (bogstaver plus mellerum) som Soranerbladets, hvilket letter sammenligningen-.Herlovianeren har i alt 1753 tekstlinjer, Soranerbladet har 1599 linjer, det vil sige at Herlovianeren rummer 154 flere tekstlinjer, hvilket svarer til 1 side plus 14 linjer kompres sats i Soranerbladet.Sat på "soranerbladsfacon" vil 1973- årgangen af Herlovianeren (4 numre, i alt 56 sider = 14 sider i gennemsnit pr. nummer) ikke fylde mere end 4 numre (à 16 sider) i Soranerbladets format. Der er p la d s m æ s s ig t  ikke vundet ret meget (om noget!) ved det store format, der

imidlertid har den fordel at illustrationerne kan gøres lidt større; dette har man imidlertid kun gjort to gange i Herlovianeren (august 1973 og marts 1974), og den beskæring der skulle til for at billedet kunne få plads på en "soranerbladsside", er minimal, til gengæld måtte billederne "stå på højkant".Soranerbladets gamle format (Herlovianerens nuværende format) kan altså ikke påstås at være "bedre" end Soranerbladets nuværende mindre format; rent te k n is k  har bladet intet tabt ved at formatet er skrumpet ind - så kan man selvfølgelig altid diskutere om bladet æ s te t i s k  præsenterer sig lige så godt i det lille som i det store format, men her har typografi, illustrationer og ikke mindst lay-out et afgørende ord at skulle have sagt: det fremragende amerikanske National Geographic Magazine præsentere sig ypperligt i et format, der på få millimeter nær er identisk med Soranerbladets!Man kan med rette spørge, om overgangen til offset har betydet en kvalitetsforringelse for Soranerbladet æ s te t i s k  set. Svaret må, med hensyn til ty p o g ra fien , desværre blive et ja! Den skrift ("skrivemaskineskrift") som Soranerbladet sættes med, er tydelig og ikke svær at læse, men den kan ikke sammenlignes med "rigtigt" bogtryk, der (sædvanligvis) er pænere. Det forholder sig væsentligt anderledes, hvad angår i l l u s t r a t i o n e rn e : et første klasses grundmateriale afbildes mindst lige så godt i offset som på klassisk måde via zinkkliché. Dette gælder også farvereproduktioner, men dem har vi (forhåbentlig!) til gode. På illustrationsfronten har Soranerbladet intet tabt, hvad angår teknisk kvalitet.Vil man betale, kan man som bekendt få. Et tungtvejende argument for offset er økonom ien : offset-trykt tekst er billigere end tekst trykt med bly, og offsetillustrationer er langt billigere^ en illustrationer trykt med zinkkliché. De få ulemper, der er ved Soranerbladet i offset, opvejes langt af fordelene.Paul Rantzau (R 1937)
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E n  skolelærer fr a  fo r  længe siden

I 1927 udgav H. G. O lr ik  det glimrende værk "Oversigt over Forstandere og Lærere ved den kgl. Skole i Sorø 1586-1737" og som alle arbejder fra Olrik’s hånd var også dette af fremragende kvalitet. Alle der beskæftiger sig med personalhistorie ved dog, at intet er fuldkomment og ved et tilfælde fandt undertegnede da også en udeladelse, som der her skal gøres rede for.Aarhus byhistoriske udvalg udgav i 1972 "Rasmus Pedersen Thestrups Stambog" i hvilken man finder en hører ved Sorø Skole, som Olrik ikke har med. Detdrejer sig om O le R a s m u s s e n  T h e s tru p  som er født 30. oktober 1613 i Aarhus og død 18. juli 1673. Han er søn af købmand i Aarhus - ovennævnte - Rasmus Pedersen Thestrup (1588-1656) og Maren Olufs- datter (1592- ); 3 1/2 år gammel komhan første gang i skole og 16 år gammel kom han i mesterlektien."Den 19. april 1634 blev han deponeret i København og samme år den 9. august fik han Kongens kost i klosteret. Den 29.

Skolens sejrsrække brudt

I det årlige orienteringsløb mellem skolen og "de gamle" lykkedes det i år "de gamle" at vinde! Det afvikledes i Sønderskoven d. 31. marts i strålende solskin.
Løbet, der var vel tilrettelagt af P e- t e r  M u lle r , indeholdt iår igen disciplinerne kortlæsning og afstandsbedømmelse.I disse discipliner fik "de gamle" sammenlagt henholdsvis 3 og 33 strafpoint, mod skolens 22.5 og 40 strafpoint for 5 opgaver. Det ca. 8 km lange o-løb blev af hurtigste gruppe gennemløbet på 1 time. Denne gruppe bestod af: A rne  K rogh, Chr. E ife r ,  O le H a lk en  og P e e r  B run.Sammenlagt fik "de gamle" 98 strafpoint mod skolens 175.5.
Efter løbet havde vi et par timers hyggeligt sammenvær med lektorerne S te v n s  H an sen  og P i le g a a r d ,  og rektor Ø s te r g a a r d ,  der udtrykte glæde over, at der stadig er nogle, som forstår at nyde naturen i Sorøs skove.I år deltog 14 gamle soranere og 8 elever fra skolen, jeg håber at endnu flere vil møde op næste år og nyde Sorø skovene i deres forårspragt.

Ole Halken

april 1636 fik han sin attestas og samme år fik hande Friis 'ers penge og blev straks Hører på Sorø kloster og var der siden et halvt år! "Han vendte tilbage til Aarhus og underviste i 2' og 3' lektie og blev så informator for velbårne Axel Brahe. I 1640 blev han præst til Dalby og Stubberup i Odense amt.Den 3. februar 1642 blev han på domhuset i Viborg viet til K i r s t in e  M at- h i a s d a t t e r  M oth født 1612. Hun var datter af kejserlig kirurg Mathias Moth fra Flensborg og Ingeborg Jørgensdatter.Det anførte giver de bigrafiske data som H. G. Olrik vel ville have taget med, og tilbage står kun at notere, hvor O le R a s m u s s e n  T h e s t r u p  iøvrigt står anført som Hører i Sorø Skole: "Stamtavle over slægterne Stampe og Thestrup" af Hans Andreas Møller, "Gjesings Jubellærere" Tom. 1:472 og endelig i Wibergs Præstehistorie 1:257.Erik Sanders (S 1941)

D a  Fatter f ik  stuearrest

Historier om "Fatter" som lærer er legio, hvad enhver læser af Soranerbladet og frokostreferaterne ikke kan være uvidende om.Lidet, for ikke at sige intet, er derimod kendt om fars tid som elev på skolen (da han var skolekammerat med sin lidt ældre bror Paul (S 1891) og Henrik Raa- schou-Nielsen (S 1889)).Ihukommende fars egne ord kan jeg dog berette, at han, i en af de mindre klasser, mens sneen endnu dækkede plænerne i Akademihaven, i ungdommeligt overmod plantede en snebold i loftet lige over lærerkatederet, netop som timen skulle begynde.Hvem læreren var ved jeg ikke, men hvad fulgte ved jeg udmærket: lidt efter lidt begyndte snebolden at tø og sende dråbe efter dråbe ned i hovedet på læreren.Far måtte gå til bekendelse, med det resultat at han fik stuearrest i hele påskeferien og således ikke kom hjem til præstegården i Sundby, strengt nok for en dreng i den alder. Dog, når jeg tænker på fars humoristiske sans, har det måske, trods indespærringen, sommetider klukket i ham ved tanken om denne 
"practical joke". "Krudtpeter"
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Finsk soraner Gamle soranere
S e n d e r  J aa  r i  (S 1922), der fylder 70 den 14. maj og som vist er den eneste rigtige finne, der er student fra Sorø, sender en hilsen fra Helsingfors og skriver:"Jag bifogar ett fotografi som togs av Erik Christoffersen (S 1922) och mig, den 15. maj 1922, dagen efter min födelsedag. Som Du kan se, är j.u juniformerna ur- växta, i synnerhet min; ärmarna kommer jag precis ihåg huru_ jag gómde bakom ryggen, och byxorna är ju på halvstång. Det var ju endast en månad kvar till studenten och det lönade sig inte att skaffa nya uniformer. Det var marknad och cirkus i Sorö den dagen".Soranerbladet hilser vor trofaste finske kammerat og ønsker hjerteligt til lykke med de syvti.

Og sa var der bankdirektøren, der blev træt af jobbet og tog arbejde påenbenzin- station. Den første kunde bad om 60 liter benzin.- Hvor skal De hen? spurgte den forhenværende bankmand.- Til Sorø ...- Det kan De komme på 10 liter benzin - skal vi nøjes med det? (Motor 1974/6)

Soransk Samfund lykønsker følgende kammerater, der har rund fødselsdag i juni1974.
1. Svend F r a n d s e n  (f. 1899), 809 Capitol St., Vellejo, California 94590, USA.
3. Kontorchef, cand. jur. C a r s t e n  Worm M o r t e n s e n  (f. 1924), Egernvej 21, 2000 Kbhn. F.
4. Major A s g e r  V. Ko n g s d a l  (f. 1914), Asminderødgade 28, 3480 Fredensborg.
5. Axel  V. J a c o b s e n  (f. 1904), 627 West Hermosa Drive, San Gabriel, California 91775, USA.
6. P e d e r  B r i x  (f. 1889), 5449 Henderson Street, Chicago, 111. 60641, USA.
7. Svend Aage C l a e s s e n  (f. 1914), Skelhøj vej 3, 2800 Lyngby.
8. Prokurist K r i s t e n  K. Skj ødt  (f. 1914), Wilh. Smidtsvej 13, 2820 Gentofte.

11. Lauge  P r ip -0 1 s e n (f. 1889),Granly, 9510 Arden.
11. Inspektør Bør ge  Møhi  (f. 1904), Møllegaard, 5942 Longelse, Langeland.
12. Direktør Adam L a w a e t z  (f. 1914), 2690 Karlslunde.
12. Civilingeniør Sven Aage P e d e r s en  (f. 1924), Hvidegaardsparken 65, 2800 Lyngby.
13. Ekspeditionssekretær, cand. jur. E jl e r  H a m m e r  (f. 1889), Rudegårds Allé 6, 2840 Holte.
15. Disponent Knud Br o h m (f. 1894), Lillehave 22, 6450 Fynshav, Als.
17. Cand. jur. Knud E r i k  P e d e r s e n  (f. 1924), Skolevej 4, 4171 Glumsø.
18. Civilingeniør Sven H. B æ k g a a r d  (f. 1924), Hedevænget 44, 2800 Lyngby.
20. Direktør Ove Hee (f. 1904), Storgade 36, 4180 Sorø.
20. Forfatter, redaktør Bent  R o s e n k i l de  N i e l s e n  (f. 1904), Rolfs vej 10, 3.sal, 2000 Kbhn. F.
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21. Fru Nanna J e n s e n  født Bennick (f. 1894), Bakkevej 16, 5610 Assens.
22. Direktør Ni e Is He il  mann (f. 1924), Vestre Paradisvej 143, 2840 Holte.
23. Oberstløjtnant A. G. R. O p p e r m a n n  (f. 1889), Nordvestvej 5 C, 4300 Holte.
23. Provisor, cand. pharm. Pou l  Gem- zøe  (f. 1894), Østbanegade 47, 2100 Kbhn. 0.
24. Købmand B ø r g e  Wadum (f. 1914), Hovedgaden 36, 4295 Stenlille.
28. Fru E l e a n o r  Lund født Raaschou- Nielsen (f. 1904), Kirkevænget 6 B, 2500 Valby.
30. He l ge  F r i i s  (f. 1889), 21 Dundo- nald Road, Redland 6, Bristol, England.
30. Skatteinspektør Pou l  P e d e r s e n  (f. 1924), Skalkenæsvej 24, 4900 Nak-

Viggo Fi nn  Thomsen Ryhave  (S 1925), civildommer i Sønderborg, R. af Dbg., er under 13. februar udnævnt til ridder af 1. grad af Dannebrogordenen.

Mogens  Schou (S 1936), professor i biologisk psykiatri ved Aarhus universitet og farmakologisk chef på statshospitalet i Risskov har sammen med den australske psykiater John Cade fået verdens største ærespris inden for psykiatrien, nemlig 150.000 k r., som gives af Kittay Scientific Foundation for de to lægers indsats i forbindelse med forebyggelse af manier ved brug af lithium. (Beri. Tid. 23.4.74).

E r i k  T has  turn (S 1945), rektor for Th. Langs Gymnasium i Silkeborg, er under 20. marts udnævnt til ridder af Dannebrogordenen.

Dødsfald

ADOLF FREDERIK BENNICK IVERSEN 31. januar 1887 - 29. marts 1974
Adolf Iversen var født i Korsør som søn af overlærer Rasmus Jørgen Iversen og Dorthea Bennick, han blev optaget i I kl. 1899, student (k) 1906, tillægseksamen i matematik og fysik, Sorø 1908, cand. polyt. 1914, ansat ved A/S Titan 1916- 54, som overingeniør og chef for den elektriske afdeling fra 1943.

BENT CHRISTENSEN20. december 1921 - 8. april 1974
Bent Christensen var født i Munkebjergby som søn af lærer L. M. Christensen og A. M. D. Nielsen, han blev optaget i l.M 1933, student (m) 1940, ingeniør i maskin- teknik fra Københavns Maskinteknikum 1949 og siden 1962 ansat ved Flyvematerielkommandoen i Værløse.

Memo
S o r a n e r - f r o k o s t  den første t o r s dag i hver måned 1974 (klokken 12/15): 6. juni, 4. juli, 1. august, 5. september, 3. oktober, 7. november og 5. december. Bemærk vort nye tilholdssted: "Allégade 10", 2000 København F, og husk venligst den o b l i g a t o r i s k e  t i l m e l d e l s e  pr. telefon (01) 21 14 92 senest samme dag mellem klokken 9 og 11!
N a c h s p i e li restaurationen sammesteds.

Adresseændringer bedes meddelt til
SORANSK SAMFUND: Kassereren
Civilingeniør S. Kamman
Tobaksvejen 10
2860 Søborg
Tlf. (01) 69 11 44
Postgiro 1710

SORANERBLADET: Redaktion
Paul Rantzau
Tyrsbakke 9, Søllerød
2840 Holte
Tlf. (01) 80 00 55

SORANERBLADET: Administration
Erik Sanders
Skadsholm
9520 Skørping
Tlf. (08) 371900

Fr. Bagges kgl. Hof-Bogtrykkeri 
Borgergade 6 
1300 København K 
Tlf. (01) 14 40 40

60



Lommemodel 80 D
En af mange modeller

M eller & Landschultz A /S
Krystalgade 15 
1006 Kbh. K 
Telefon (01)12 82 01)

S V E G Å R D S
B O G H A N D E L

SORØ
TELEFON (03) 63 00 27 

POSTKONTO 7163

INSTALLATØR
B. Quirinus-
Jensen
Sorø
(03) 6305 14

Sorø Akademis 
I. Skovdistrikt

Telf. (03) 63 01 35

Salg-Service
Aut forhandler

NIELS THIELE
A u to m o b ile r

Sten løse

Telf. (03)17 00 72

THOR-VASK
N Æ S T V E D  

TELEFON 72 25 50

gælder det S P H A G N U M  så tal med

P I N D S T R U P  M O S E B R U G  A/S

PINDSTRUP 
8580 RYOMGÅRD 
Telefon : (06) 39 61 00



' I *  P U L U M * ¿ T I O  

L O U I S  V I C T O R  a  MA TH I g SEN 

V E S T E R 8 R O G A D Ê  2 0 8 * 3  TV 

7 9  K 0 3 É N H A V N  V

P M  U  U l  D

non-ioniske emulgatorer til levnedsmiddelindustrier og tekniske formål

FABRIK OG LABOR SALGSKONTOR
PALSGAARD RAADHUSPLADSEN 16
7130 JUELSMINDE 1550 KØBENHAVN V

fltariw e

H AR BOE

Silver
den slukker 
tørsten 
bedre 
og smager 
lifligt !


